



75th CIPSH
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES
CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES

CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

Président : Luiz Oosterbeek
Secrétaire générale : Hsiung Ping-chen

UNESCO Social and Human Sciences sector, 7 Place de Fontenoy, 75007 Paris, France
Office and correspondence: Institut de Paléontologie Humaine, 1 rue René Panhard, 75013 Paris, France
cipsh@cipsh.one



ADAMA SAMASSÉKOU (1946-2024)

Adama Samassékou, former President of the International Council for Philosophy and Human Sciences (2008-2014), passed away at the age of 78 years.

As President of CIPSH until 2014, Adama Samassékou led a profound reorganization of the Human Sciences scholarly organization, offering a vision for the 21st century which allowed for a renewed relation with UNESCO, the preparation of the World Humanities Conference in 2017 (co-organized by CIPSH and UNESCO), the organization of regional Humanities Conferences in Africa, South America and Europe, a profound renovation and expansion of CIPSH and a strategy to resume the central role of Humanities in society.

President of the African Academy of Languages and of the MAAYA World Network for Linguistic Diversity, Adama Samassékou was a strong and highly respected voice of African intellectual traditions and cultural expressions and, above all, profoundly engaged in the notion of the unity of Humanity, through the concept of *Humanitude* that he defended in a number of occasions. Under this understanding, he remained active to the end in promoting convergence, peace and human flourishing in his country and worldwide.



CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

Président : Luiz Oosterbeek
Secrétaire générale : Hsiung Ping-chen

UNESCO Social and Human Sciences sector, 7 Place de Fontenoy, 75007 Paris, France
Office and correspondence: Institut de Paléontologie Humaine, 1 rue René Panhard, 75013 Paris, France
cipsh@cipsh.one

In the European Humanities Conference, in 2021, he stressed that:

It is time for the humanities and social sciences to remobilize in order to take into account the values of all human societies. These values are inscribed in the language – vehicle of culture and thought. The human sciences, in particular linguistics, anthropology and history, can help us to bring out the cultural fundamentals of our societies. It is indeed a question of enshrining the epistemological, methodological and pedagogical breaks, necessary for the emergence of human and social sciences reflecting a polycentric vision of the world, and thus being able to contribute to the strengthening of the dialogue between cultures and civilizations and, therefore, of peace in the world. For us, the humanities are the celebration of the genius of the Human's languages, the knowledge of the profusion of his social, political, economic, cultural, religious and artistic practices.

Adama Samassékou was President of the World Humanities Conference and of the Preparatory Commission of the Geneva phase of the World Summit on the Information Society (WSIS). Member of the High Council of Francophy and Minister of Education of Mali (1993-2000), he had chaired the department of linguistics of the Human Sciences Institute of Mali and been Director of the National Library of Mali.

The International Council for Philosophy and Human Science expresses its regret for this major loss, of a colleague, a leader and a close friend, that will remain an inspiration for the future of Philosophy and Human Sciences.

Paris, February 23rd, 2024



CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

Président : Luiz Oosterbeek
Secrétaire générale : Hsiung Ping-chen

UNESCO Social and Human Sciences sector, 7 Place de Fontenoy, 75007 Paris, France
Office and correspondence: Institut de Paléontologie Humaine, 1 rue René Panhard, 75013 Paris, France
cipsh@cipsh.one



ADAMA SAMASSÉKOU (1946-2024)

Adama Samassékou, ancien président du Conseil international de la philosophie et des sciences humaines (2008-2014), est décédé à l'âge de 78 ans.

En tant que Président du CIPSH jusqu'en 2014, Adama Samassékou a mené une profonde réorganisation de l'organisation scientifique des Sciences humaines, offrant une vision pour le 21ème siècle qui a permis une relation renouvelée avec l'UNESCO, la préparation de la Conférence mondiale des humanités en 2017 (co-organisée par le CIPSH et l'UNESCO), l'organisation de conférences régionales sur les sciences humaines en Afrique, en Amérique du Sud et en Europe, une rénovation et une expansion profondes du CIPSH et une stratégie visant à redonner aux sciences humaines un rôle central dans la société.

Président de l'Académie Africaine des Langues et du Réseau Mondial MAAYA pour la Diversité Linguistique, Adama Samassékou a été une voix forte et très respectée des traditions intellectuelles et des expressions culturelles africaines et, surtout, profondément engagé dans la notion d'unité de l'Humanité, à travers le concept d'*Humanitude* qu'il a défendu à plusieurs reprises. Dans cette optique, il est resté actif



CONSEIL INTERNATIONAL DE LA PHILOSOPHIE ET DES SCIENCES HUMAINES
INTERNATIONAL COUNCIL FOR PHILOSOPHY AND HUMAN SCIENCES

Président : Luiz Oosterbeek
Secrétaire générale : Hsiung Ping-chen

UNESCO Social and Human Sciences sector, 7 Place de Fontenoy, 75007 Paris, France
Office and correspondence: Institut de Paléontologie Humaine, 1 rue René Panhard, 75013 Paris, France
cipsh@cipsh.one

jusqu'au bout dans la promotion de la convergence, de la paix et de l'épanouissement humain dans son pays et dans le monde.

Lors de la Conférence européenne des sciences humaines, en 2021, il a souligné que : *Il est temps que les sciences humaines et sociales se remobilisent afin de tenir compte des valeurs de toutes les sociétés humaines. Ces valeurs sont inscrites dans la langue – véhicule de la culture et de la pensée. Les sciences humaines, en particulier la linguistique, l'anthropologie, l'histoire, peuvent nous aider à faire émerger les fondamentaux culturelles de nos sociétés. Il s'agit bien de consacrer les ruptures épistémologiques, méthodologiques et pédagogiques nécessaires à l'émergence de sciences humaines et sociales reflétant une vision polycentrique du monde, et pouvant ainsi contribuer au renforcement du dialogue des cultures et des civilisations et partant, de la paix dans le monde. Les humanités pour nous, c'est la célébration du génie des langues de l'Humain, la connaissance du foisonnement de ses pratiques sociales, politiques, économiques, culturelles, cultuelles et artistiques.*

Adama Samassékou a été Président de la Conférence mondiale des sciences humaines et de la Commission préparatoire de la phase de Genève du Sommet mondial sur la société de l'information (SMSI). Membre du Haut Conseil de la Francophonie et ministre de l'Éducation nationale du Mali (1993-2000), il a présidé le département de linguistique de l'Institut des sciences humaines du Mali et a été directeur de la Bibliothèque nationale du Mali.

Le Conseil international de la philosophie et des sciences humaines exprime ses regrets pour cette perte majeure, d'un collègue, d'un leader et d'un ami proche, qui restera une source d'inspiration pour l'avenir de la philosophie et des sciences humaines.

Paris, le 23 février 2024